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42. Godkendelse af dagsorden
Dok.nr.: 17991
Sagsid.:
Initialer: LEAN
Åben sag

Beslutning Ældrerådet den 27-09-2018

Fraværende: Rigmor Jensen

Godkendt.
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43. Budget 2019 - orientering
Dok.nr.: 18058
Sagsid.: 18/40
Initialer: LEAN
Åben sag

Sagsfremstilling
Byrådet har den 13. og 14. september afholdt budgetseminar. 

Direktør Claus Fjeldgaard vil orientere om budgetaftalens konsekvenser inden for 
ældreområdet. 

Retsgrundlag
Styrelsesloven

Økonomi
---

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Budgetaftale-2019-22-forligstekst-2018.pdf 143964/18

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
at orienteringen tages til efterretning. 

Beslutning Ældrerådet den 27-09-2018

Fraværende: Rigmor Jensen

Orienteringen blev taget til efterretning. 
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44. Danmark Redder Liv 
Dok.nr.: 17990
Sagsid.: 18/9823
Initialer: anfi
Åben sag

Sagsfremstilling
Varde Kommune er blevet kontaktet af Danmark Redder Liv med henblik på at 
indgå i et samarbejde om at rekruttere frivillige førstehjælpere. 

Baggrunden for samarbejdet er, at ifølge Dansk Hjertestopregister får knap 4.000 
mennesker hvert år hjertestop uden for sygehus. For at overleve et hjertestop uden mén 
er det yderst vigtigt, at der sættes ind med kvalificeret førstehjælp hurtigst muligt, idet 
chancen for overlevelse falder med 10% for hvert minut, der går. Hvis en person får 
hjertestop, og der ikke ydes livreddende førstehjælp, inden ambulancen når frem, 
overlever én ud af 30. Ydes der livreddende førstehjælp af lægmænd overlever én ud af 
8. 
Dansk Folkehjælp har derfor sammen med Region Syddanmark, Region Sjælland og 
FirstAED taget initiativ til projektet Danmark Redder Liv. Formålet med projektet er, at 
der ved hjertestop ydes kvalificeret førstehjælp gennem hurtigt udkald af frivillige 
førstehjælpere, der guides via udkaldssystem til hændelsesstedet og nærmeste 
hjertestarter.
Med projektet her er det målet:

 at engagere flere borgere i at give livreddende førstehjælp, og 
 at øge andelen, der overlever hjertestop i eget hjem og brugen af de eksisterende 

hjertestartere.

Som førstehjælper i Danmark Redder Liv, skal man som minimum have Dansk 
Førstehjælpsråds 7 timers Medborgerførstehjælp, medmindre man opfylder nogle 
alternative kriterier, eks. hvis man er sygeplejerske eller sosu-medarbejder. Når man har 
bestået kurset, vil man automatisk blive godkendt som førstehjælper i Danmark Redder 
Liv. Man skal så blot udfylde en frivilligaftale, ligesom man vil blive anmodet om en 
børneattest, inden man kan blive endelig tilknyttet Danmark Redder Liv.

Varde Kommune er blevet kontaktet med henblik på at kunne støtte op omkring 
rekrutteringen samt sikre adgangen til hjertestartere. Der er tre fokuspunkter i projektet. 

1. Frivillige førstehjælpere. Her kan vi som kommune bidrage ved at formidle kontakten 
til relevante frivillige foreninger, beboerforeninger, idrætsforeninger m.fl. Alle nogen, 
hvor der kunne være medlemmer/frivillige, der gerne vil bakke op og lade sig registrere 
som frivillig førstehjælper. Der vil blive afholdt et informationsmøde for interesserede. 

2. Medarbejdere som førstehjælpere. Alle medarbejdere på sundheds- og ældreområdet 
skal have et 7 timers førstehjælpskursus, som maksimalt er to år gammelt, dvs. at de 
uden videre kan tilmelde sig som frivillig førstehjælper på www.redderliv.dk. Det er 
vigtigt at understrege, at selv om Varde Kommune deltager i projektet, så er det fortsat 
helt op til den enkelte medarbejder, om vedkommende vil tilmelde sig. 

3. Tilgængelige hjertestartere. En opmærksomhed på om de offentlige hjertestartere er 
tilgængelige, og hvor vi placerer dem.

http://www.redderliv.dk/
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Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at flere frivillige hjertestartere vil kunne gøre en forskel. 
Særligt i yderkanten af Varde Kommune, hvor der kan være lang responstid, før en 
lægebil eller ambulance når frem.

Retsgrundlag
Ingen

Økonomi
Der er ingen økonomi forbundet med projektet.

Høring
Ældrerådet til orientering. 

Bilag:
1 Åben Beslutning om hjertestartere på plejecentre 138306/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,  
at Varde Kommune deltager i projektet, og at projektet forankres i Social- og 
Sundhedsafdelingen og gerne i et samarbejde med Kultur- og Fritidsafdelingen, og
at sagen fremsendes til orientering i Udvalget for Kultur og Fritid. 

Beslutning Udvalget for Social og Sundhed den 20-09-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

Beslutning Ældrerådet den 27-09-2018

Fraværende: Rigmor Jensen

Taget til efterretning. 
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45. Godkendelse af udkast til ny værdighedspolitik til høring
Dok.nr.: 17989
Sagsid.: 15/15373
Initialer: chzo
Åben sag

Sagsfremstilling
Kommunen har siden 2016 været forpligtet til at udarbejde en værdighedspolitik, der 
som minimum skal beskrive, hvordan kommunens ældrepleje kan understøtte følgende 
områder i plejen og omsorgen for den enkelte ældre: 1) livskvalitet, 2) selvbestemmelse, 
3) kvalitet, tværfaglighed og sammenhæng i plejen, 4) mad og ernæring, 5) en værdig 
død. Fra 2018 er det endvidere blevet et krav, at alle kommuner beskriver deres 6) 
pårørendepolitik i de allerede eksisterende værdighedspolitikker, da der er et ønske om 
at styrke kommunernes indsatser over for pårørende til svækkede ældre.

Forvaltningen er bekendt med Byrådets holdning om at begrænse antallet af politikker i 
kommunen, men værdighedspolitikken er kommunen forpligtet til at udarbejde. 
I følge bekendtgørelsen om værdighedspolitikker er det et krav, at kommunalbestyrelsen 
inden for det første år i den kommunale valgperiode skal vedtage en værdighedspolitik 
for den kommunale ældrepleje. Derfor skal den nuværende værdighedspolitik revideres 
inden udgangen af 2018.
 
Lovforslaget om værdighedspolitikken afgrænser området for politikken ved dels at 
relatere politikkerne til de indsatser, som kommunen yder efter serviceloven i forhold til 
personlig hjælp, omsorg og pleje mv. Dels ved at afgrænse politikken til de indsatser, der 
i praksis gives til personer, som er over folkepensionsalderen. Det vil typisk omfatte 
tilbud om personlig og praktisk hjælp, madservice, genoptræning, hjælpemidler samt 
afløsning og aflastning mv. Værdighedspolitikken bør også forholde sig til, hvordan der 
skabes en mere koordineret og sammenhængende indsats på tværs af de kommunale 
ydelser, fx personlig pleje, praktisk hjælp og hjemmesygepleje.

Forvaltningens vurdering
Det blev vedtaget på udvalgets møde den 17. april 2018, at forvaltningen med 
udgangspunkt i den nugældende værdighedspolitik skulle udarbejde et oplæg til en ny 
politik, som indeholder et afsnit om pårørende.

Retsgrundlag
Finansloven for 2018. Bekendtgørelse om værdighedspolitikker for ældreplejen.

Økonomi
Varde Kommune får i 2018 tilført 10.428.000 kr. til at understøtte initiativer forbundet 
med værdighedspolitikken.

Høring
Ældrerådet

Bilag:
1 Åben Udkast til ny værdighedspolitik 2018 116912/18



Ældrerådet 27-09-2018

Side 91

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 
at oplægget til den nye værdighedspolitik godkendes til fremsendelse til høring i 
Ældrerådet.

Beslutning Udvalget for Social og Sundhed den 20-09-2018

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

Beslutning Ældrerådet den 27-09-2018

Fraværende: Rigmor Jensen

Ældrerådet har ingen bemærkninger til værdighedspolitikken.
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46. Midler til demensvenlig indretning på plejecentre - 
orientering

Dok.nr.: 17988
Sagsid.: 16/12225
Initialer: kabe
Åben sag

Sagsfremstilling
Varde Kommune har fået tilsagn om midler til at gennemføre demensvenlig indretning på 
fire plejecentre i 2018. Midlerne er bevilget fra Trafik-, Bygge- og Boligstyrelsen. 

Projekterne skal gennemføres på Aktivitetscenteret i Ølgod, plejecentrene Lyngparken og 
Carolineparken i Varde, og Poghøj i Oksbøl. 

Baggrunden for tiltagene er mærkningen af, hvor demensegnede plejeboligerne er hvert 
sted. Trafik-, Bygge- og Boligstyrelsen udstedte i 2017 en ny bekendtgørelse, som skal 
sikre, at kommunerne indberetter oplysninger til styrelsen om, på hvilke punkter 
plejeboligernes/plejeboligcentrenes bygningsmæssige rammer er demensegnede. 
Bekendtgørelsen trådte i kraft den 4. oktober 2017.

I det følgende gives en kort beskrivelse af de fire projekter: 

Aktivitetscenteret i Ølgod 
Demensvenlig indretning af udearealet - Forbedring af udearealerne vil medvirke til, at 
beboerne kommer ud oftere i naturen samt gøre brug af både pavillonen og de 
aktivitetszoner, som er med til at fremme sanseoplevelser. 

Lyngparken
Aktivitetsopdeling i mindre enheder af plejecentrets centerbygning, hvilket vil være med 
til at fremme det gode hverdagsliv og det gode måltid. 31 beboere sidder samlet i 
centerbygningen under alle måltider. Fremover vil måltiderne blive indtaget i to grupper. 

Poghøj
Aktivitetszoner, afskærmning, bænke og planter i haven rundt om Poghøj vil bevirke, at 
stien rundt bliver tryg og spændende for beboerne at færdes på. Endvidere vil det 
begrænse risikoen for, at beboerne søger ud mod de befærdede veje. Indendørs vil 
montre med navn, personlig ting/foto og foliebeklædte døre ved boligerne styrke den 
demensramte i at kunne finde egen indgangsdør. 

Carolineparken
Forbedring af fælles udeareal samt etablering af genkendelige døre i boliger og 
afdelinger. Der vil blive lavet fem aktivitetszoner udendørs, bl.a. med mulighed for at 
afholde gudstjenester, dyrke let motion, hyggekrog hvor man kan nyde sin kaffe og søge 
læ/ro m.m. Ligeledes vil man med buske og beplantning afskærme for at mindske 
risikoen for, at beboere ender ude på de befærdede veje, når de tager på en gåtur. 

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at man ved gennemførelse af de fire projekter vil få 
skabt nogle rammer, som vil fremme trivslen for demensramte og andre beboere på 
plejecentrene. Varde Kommunes vision er at være en demensvenlig kommune, og 
plejecentrenes inde- og udearealer er et væsentligt element i dette.
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Retsgrundlag
Ingen

Økonomi
Der er i alt bevilget 2.401.000 kr. til de fire projekter. Beløbet er fordelt med 490.000 kr. 
til Aktivitetscenteret i Ølgod, 651.000 kr. til Lyngparken, 418.000 kr. til Poghøj og 
842.000 kr. til Carolineparken.

Høring
Ældrerådet til orientering

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
at orienteringen tages til efterretning.

Beslutning Udvalget for Social og Sundhed den 20-09-2018

Fraværende: Ingen

Taget til efterretning. 

Beslutning Ældrerådet den 27-09-2018

Fraværende: Rigmor Jensen

Orienteringen blev taget til efterretning.
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47. Gensidig orientering
Dok.nr.: 17886
Sagsid.: 18/40
Initialer: LEAN
Åben sag

Sagsfremstilling
Orientering v/formanden

 Ældrepolitisk konference den 15. november 2018 i Vingstedcentret – ”Det nære 
og sammenhængende sundhedsvæsen – hvad er udfordringerne?”

 Planlægning af besøg på Tistrup Plejecenter og ældreboligerne i Horne den 25. 
oktober. 

Orientering v/sekretariatet
 Lys på el-scooter og andre hjælpemiddelkøretøjer
 Klippekortsordning -  Christina Bonde deltager.
 Vores stemmer

Gensidig orientering

Bilag:
1 Åben Program - Ældrepolitisk konference i Vingstedentret 15/11-2018 132005/18
2 Åben Vores Stemmer 141922/18
3 Åben Vores Stemmer - Frivillig til VoresStemmer Varde.pdf 141922/18

Beslutning Ældrerådet den 27-09-2018

Fraværende: Rigmor Jensen

Orienteringerne blev taget til efterretning.

Sekretariatet foretager tilmelding til Vingsted-konferencen den 15. november.

Da der højst sandsynlig ikke er punkter på næste møde i Udvalget for Social og Sundhed 
til orientering/høring i Ældrerådet, aflyses mødet den 25. oktober. 

I stedet besøges Ældrerådet Tistrup Plejecenter (Elin kontakter centret) og 
ældreboligerne i Horne (Sekretariatet kontakter lederen) med start i Tistrup kl. 10.00. 
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48. Lukket - Opfølgning på leverandører af madservice til 
borgere i eget hjem - orientering

Dok.nr.: 17987
Sagsid.: 16/3922
Initialer: chrb
Lukket sag

Beslutning Udvalget for Social og Sundhed den 20-09-2018

Fraværende: Ingen

Taget til efterretning. 

Beslutning Ældrerådet den 27-09-2018

Fraværende: Rigmor Jensen

Orienteringen blev taget til efterretning. 
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Bilagsliste

43. Budget 2019 - orientering
  1. Budgetaftale-2019-22-forligstekst-2018.pdf (143964/18) 

44. Danmark Redder Liv 
  1. Beslutning om hjertestartere på plejecentre (138306/15) 

45. Godkendelse af udkast til ny værdighedspolitik til høring
  1. Udkast til ny værdighedspolitik 2018 (116912/18) 

47. Gensidig orientering

  
1. Program - Ældrepolitisk konference i Vingstedentret 15/11-2018 (132005/18) 
2. Vores Stemmer (141922/18) 
3. Vores Stemmer - Frivillig til VoresStemmer Varde.pdf (141922/18) 
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Underskriftsblad
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Bilag: 43.1. Budgetaftale-2019-22-forligstekst-2018.pdf

Udvalg: Ældrerådet
Mødedato: 27. september 2018 - Kl. 14:00

Adgang: Åben
Bilagsnr: 143964/18
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Budgetaftale 2019-22 

Venstre, Socialdemokratiet, Dansk Folkeparti, Det Radikale Venstre og Liberal Alliance har den 14. 

september 2018 indgået forlig om Varde Kommunes budget for årene 2019-2022. 

Varde Kommune har grundlæggende en sund økonomi og det er forligspartiernes klare hensigt at fastholde 

dette. Forligspartierne havde i forsommeren den forventning, at det ville blive en relativ overkommelig 

budgetlægning. Hen over sommeren mistede Varde Kommune dog en del indtægter blandt andet som 

følge af uhensigtsmæssige skævheder i tilskuds- og udligningssystemet. 

På denne baggrund har Varde Kommune haft en budgetlægning, hvor mulighederne for nye initiativer har 

været markant mere begrænset end ønsket, men baggrunden for en fortsat stram styring har som nævnt 

været at sikre, at kommunens økonomi også i de kommende år hviler på et sikkert grundlag. 

Forligspartierne forventer, at den indgåede aftale rummer de rette ingredienser i forhold til at skabe en 

fortsat sund udvikling af Varde Kommune frem mod 2025. 

Det har været en overordnet målsætning for Byrådet, at  

1) Kassebeholdningen udgør minimum 125 mio. kr. 

2) Anlægsniveauet udgør som minimum 80 mio. kr. 

3) Skatten forbliver uændret. 

Forligspartierne har som ved sidste års budget valgt at indregne et finansieringstilskud i 2 overslagsår, idet 

forligspartierne forventer, at der også kommer et midlertidigt finansieringstilskud de kommende år. 

Såfremt denne forventning ikke holder stik, har de enkelte forligspartier forskellige bud på, hvordan det 

manglende provenu kan indhentes, fx gennem anvendelse af ikke-disponerede anlægsmidler, yderligere 

besparelser eller skattestigning. 

 

Rammer for budgetforhandlingerne 

Der blev valgt et nyt Byråd med virkning fra 2018. Tilbage i foråret vedtog de et byrådsgrundlag, som skal 

angive de fælles pejlemærker for Byrådet. Disse pejlemærker har sammen med de overordnede 

økonomiske målsætninger været styrende for Byrådets arbejde med budget 2019. 

 

Effektiviseringer 

Forligspartierne konstaterer, at kommunens rammer reduceres med 0,5% hvert år, fordi der som følge af 

aftalen mellem Regeringen og KL skal pågå et arbejde med effektivisering og modernisering af 

kommunerne.  

Forligspartierne har derfor besluttet, at der for alle serviceudgifter skal ske effektiviseringer på i den 

kommunale organisation. Effektiviseringskravet vil være 0,5% i 2019 og 0,75% i 2020 og 2021 og til gengæld 

uden et effektiviseringskrav i 2022. 

Endelig vil Forligspartierne anmode Direktionen om tage initiativ til et analysearbejde, som skal munde ud i 

et idekatalog af emner, hvor der kan ske effektiviseringer og besparelser. Direktionen bedes nærmere 

vurdere, om man selv ønsker at forestå dette arbejde eller om man vil hente ekstern bistand, fx fra KLK. 



2 
 

Forligspartierne ønsker dog i denne forbindelse at tilkendegive, at der skal udvises opmærksomhed med 

brugen af konsulenter, ligesom der sker en reduktion af budgettet hertil på det administrative område. 

Forligspartierne er dog også klar over, at der specielt på anlægssiden vil være brug for konsulentbistand ved 

større projekter. 

 

Vækst, bosætning og udvikling 

Forligspartierne vil indlede med at fremhæve, at sænkningen af daginstitutionstaksten og indsatsen for en 

bedre lægedækning, som omtales nedenfor, begge er et udtryk for, at det har betydning for hvor attraktiv 

kommunen opleves og dermed mulighederne for fremtidig bosætning 

Forligspartierne glæder sig over den succes, som Tirpitz-museet har været for hele området. 

Forligspartierne er enige med Varde-museerne i, at der også er et potentiale forbundet med at etablere et 

flygtningemuseum i Oksbøl. Forligspartierne noterer med tilfredshed, at det også er lykkedes at få Museet 

med i regeringens forslag til finanslov. Forligspartierne er derfor enige om at afsætte 10 mio. kr. på 

budgettet til et nyt Flygtningemuseum. 

Forligspartierne konstaterer også, at de mange gæster på Tirpitz har bidraget til at øge hele turismen langs 

Vestkysten, ikke mindst i Blåvand. Forligspartierne er derfor enige om, at der skal ske en styrkelse af 

infrastrukturen i Blåvand, og man afsætter 5 mio. kr. hertil. Plan- og Teknikudvalget anmodes om at komme 

med et forslag til udmøntning heraf. 

I forlængelse af forligsteksten fra budgetforliget i 2017 er der afsat 8 mio. kr. til renovering og 

modernisering af Varde Idræts- og Fritidscenter. Herudover skal der i henhold til gældende regler ske 

deponering af 16 mio. kr. Dette sker i forlængelse af, at der i løbet af 2015-2017 er sket renoveringer på en 

række andre idrætshaller i kommunen. 

Der afsættes penge til kulturhus i Ølgod og Teater- og Kulturhus i Varde. Forligspartierne forventer, at de 

lokale aktører arbejder videre med at skaffe eksterne midler, og projekterne kan fremrykkes, såfremt de 

fornødne midler fremskaffes hurtigere end ventet.  

Der afsættes 1,7 mio. kr. yderligere til lokaletilskudskontoen for derved at styrke foreningslivet. Herved er 

der mulighed for ikke bare at fastholde de nuværende tilskudssatser men at forhøje satserne. 

Forligspartierne noterer herved, at der i stedet for en reduktion af tilskudsprocenten ned til 67% kan ske en 

forøgelse op til 80%. 

Der er aftalt mindre besparelser på Varde Bibliotek og på Bibliotekets aktiviteter. Kultur- og Fritidsudvalget 

involveres i den konkrete udmøntning heraf. 

 

Borgernær velfærd 

Forligspartierne vil gerne give ro på skole- og dagtilbudsområdet efter nogle år, hvor der har været mange 

drøftelser og truffet en del beslutninger med betydning for hverdagen på området. 

Det er velkendt, at der blandt forligspartierne ikke er enighed om, hvorvidt det er hensigtsmæssigt at 

opføre Frelloskolen. På den ene side giver det driftsmæssige besparelser og løser et stort renoveringsbehov 

på Brorsonskolen, men på den anden side lægger det også beslag på en betydelig del af anlægsbudgettet at 

bygge en ny skole. Partierne er dog enige om at konstatere, at der er et flertal i Byrådet herfor, hvorfor 
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forligspartierne accepterer at afsætte penge til byggeri af skolen. Partierne er endvidere enige om, at det er 

meget afgørende, at de afsatte midler til byggeriet holdes. 

På dagtilbudsområdet er partierne enige om at sænke taksterne. Sænkningen af taksterne skal styrke 

opfattelsen af Varde Kommune som et attraktivt sted at være børnefamilie, og derved bidrage til at styrke 

kommunens bosætningsindsats, ligesom der afsættes ekstra midler til at højne kvaliteten i dagtilbuddet. 

Forligspartierne noterer sig endvidere, at det er sandsynligt, at der afsættes penge til området via 

finansloven, og forligspartierne anmoder Udvalget for Børn og Læring om nærmere at prioritere 

anvendelsen af de samlede midler. 

Administration anmodes om nærmere at vurdere eksisterende uddannelsespuljer med henblik påat øge 

kompetenceniveauet i dagplejen ved hjælp af PAU-uddannelsen. 

På skoleområdet agter Forligspartierne at styrke ordblindeindsatsen, hvorfor der fra 2020 afsættes midler 

til opkvalificering af læsevejledere. Pengene anvendes i de distrikter, hvor behovene er størst. Tilskuddet til 

ordblindeefterskoler opretholdes. 

Forligspartierne er enige om at øge antallet af pladser på det kommende demenscenter i Ølgod til 32 

pladser. Samtidig med dette byggeri gennemføres den tidligere aftalte udvidelse på Lyngparken i Varde 

med 8 pladser. Forligspartierne konstaterer desuden, at der på Social- og Sundhedsudvalgets område er 

indkommet en del midler fra nationale puljer mv., ligesom der også er udsigt til yderligere midler via 

Finansloven. Disse midler forventes i betydelig grad at kunne imødekomme de ønsker, der har været om 

budgetudvidelser på Udvalgets område. Herudover afsættes der 2 mio. kr. i alt i 2019 og 2020 til 

supervision til medarbejdere i ældreplejen, hvorefter det på baggrund af erfaringerne vurderes, om 

tilbuddet skal videreføres. 

Forligspartierne er opmærksomme på, at der særligt på handicap- og psykiatriområdet er brug for en nøje 

styring af indsatsen og anmoder administrationen om at tilsikre dette og holde Social- og Sundhedsudvalget 

underrettet om den løbende udvikling. 

Forligspartierne konstaterer, at rekruttering af læger til området er en betydelig udfordring, ikke mindst i 

Varde By. Forligspartierne anmoder derfor Social- og Sundhedsudvalget om i samarbejde med Region 

Syddanmark og læger i Varde By at sondere mulighederne for at etablere et sundhedshus. Forligspartierne 

anmoder endvidere Social- og Sundhedsudvalget om at følge lægedækningen i kommunen som helhed tæt. 

 

Landdistrikter 

Forligspartierne afsætter 14 mio. kr. over de fire år til (lands)byfornyelse, udarbejdelse og realisering af 

udviklingsplaner for landdistrikterne. 

Forligspartierne ønsker en nærmere vurdering af, om der er brug for justeringer af niveauet for den 

kollektive trafik, herunder skoletrafik, hvorfor der afvikles et temamøde om emnet, når et nyt udbud er 

gennemført. 

Der afsættes 2. mio. kr. i hvert overslagsår til opførelse af alment boligbyggeri, primært udenfor Varde. 

Der skal arbejdes hen imod en realisering af igangværende planer for fornyelse af Nørre Nebel Bymidte.  
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Administration og ledelse 

Forligspartierne konstaterer, at de administrative udgifter i Varde Kommune har været faldende de senere 

år og at der med sidste års vedtagelse af budgettet for 2018 er udsigt til, at kommunens udgifter til 

administration kommer under landsgennemsnittet, ligesom de allerede er under gennemsnittet for Region 

Syddanmark. Det konstateres således, at der sidste år blev besluttet besparelser på cirka 7 mio. kr. i den 

kommunale administration. 

De administrative udgifter dækker dog over en del afvigelser, idet de centrale funktioner ligger noget under 

landsgennemsnittet, hvorimod udgifterne på myndighedsområdet ligger noget over landsgennemsnittet, 

blandt andet fordi det tidligere Byråd har ønsket at optimere indsatsen på det sociale område, på det 

tekniske område og i Jobcentret, blandt andet med det formål at opnå besparelser i udvalgene for Børn og 

Læring og i Arbejdsmarkeds- og Integrationsudvalget. 

Med baggrund i kommunens økonomiske råderum er forligspartierne imidlertid optaget af, at 

administrationen reduceres yderligere, hvorfor Forligspartierne har besluttet at iværksætte reduktioner for 

i alt 6,4 mio. kr. ud over effektiviseringskravet, der omtales ovenfor og ud over de 7 mio. kr., som der 

allerede er truffet beslutning om. Udgifterne til administration vil herved blive reduceret med knap 15 mio. 

kr. 

Forligspartierne er opmærksomme på, at reduktionerne kan betyde reduktioner i den oplevede service og 

at der fra Byråd og Direktion skal være lidt mere varsomhed med at iværksætte store projekter, ligesom der 

er en grænse for, hvor mange anlægsprojekter, som organisationen kan lede frem til realisering. 

Forligspartierne er af Direktionen blevet oplyst om, at der har været arbejdet på et projekt om 

gennemsigtighed i normeringen, og resultatet af dette projekt forventes fremlagt i løbet af efteråret. 

Forligspartierne konstaterer endvidere, at der har været fokus på omfanget af decentral ledelse. 

Forligspartierne konstaterer dog samtidigt, at en kommune som Varde med sine store afstande vil have 

relativt mere decentral ledelse, ligesom Ledelseskommissionen i sin rapport også gør opmærksom på, at 

der er en øvre grænse for, hvor mange medarbejdere, som man kan være leder for. Forligspartierne 

anmoder dog Direktionen om at lave en kortlægning af mulighederne for at konvertere lederstillinger til 

ikke-lederstillinger, ligesom Direktionen skal lave en generel vurdering af mulighederne for at skabe en 

fladere struktur i den kommunale organisation. 

 

Bygninger 

Forligspartierne konstaterer, at der er brug for et fortsat fokus på ejendomsområdet. Forligspartierne vil 

derfor følge det videre arbejde med realisering af et fælles ejendomscenter tæt. Man vil herunder være 

opmærksom på, at et sådant center hviler på et decentralt afsæt. 

I forbindelse med arbejdet med etablering af ejendomscentret er det også blevet synliggjort, at 

kommunens bygningsmasse kræver et styrket vedligehold. Forligspartierne tilfører derfor over de 4 år 

yderligere 4 mio. kr. til dette område ud over de midler, der også er tilført de tidligere år. 

Der afsættes endvidere 6 mio. kr. til en renovering af Lunde-Kvong Skole i 2022. Forligspartierne anmoder 

dog administrationen om allerede nu at igangsætte forarbejdet til renoveringen med henblik på, at 

renoveringen kan fremskyndes, hvis der opstår mulighed eller akut behov herfor. Forligspartierne anmoder 

desuden Direktionen om at iværksætte en nøjere analyse af mulighederne for en renovering af BCV. 
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På grund af øgede pris-og lønstigninger og generelt forøgede omkostninger til bygge- og anlægsprojekter, 

har Byrådet afsat yderligere 2,5 mio. kr. til projektet ved Agerbæk Skole og yderligere 6,6 mio. kr. til 

færdiggørelse af Thyrasvej. 

 

Arbejdsmarkedsområdet 

De senere års mange omlægninger på arbejdsmarkedsområdet kræver en justering i indsatserne på 

Jobcentret. Forligspartierne anmoder Direktionen om at følge området tæt og give løbende information til 

Arbejdsmarkeds- og Integrationsudvalget om udviklingen på området, så de økonomiske rammer for 

området kan blive opfyldt. Forligspartierne noterer, at de indarbejdede reduktioner primært er tilpasninger 

i forhold til et forventet mindreforbrug. 

 

Aftalen om kommunernes økonomi 

Forligspartierne er enige om, at administrationen kan lave nødvendige tilpasninger på drift og anlæg for at 

realisere aftalen mellem regeringen og KL, så længe dette sker for at fremme kommunens mulighed for at 

undgå sanktioner og så længe, der ikke herved sker ændringer, der er i strid med, hvad der er aftalt, hvad 

der skal igangsættes. 
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Beslutning om hjertestartere på plejecentre
Dok.nr.: 9355
Sagsid.: 14/6021
Initialer: mari
Åben sag

Sagsfremstilling
Den senere tids debat om placering af hjertestartere på plejecentre giver anledning til, at 
Udvalget for Social og Sundhed tager stilling til, hvorvidt der generelt skal opstilles 
hjertestartere på kommunens plejecentre. 
 
Mange beboere på plejecentrene ønsker ikke livsforlængende behandling. Der er derfor 
en yderligere etisk dimension at tage stilling til i relation til at opsætte hjertestartere inde 
på kommunens plejecentre. Det er væsentligt i forbindelse med en stillingtagen om 
hjertestartere, at det ligeledes sikres, at borgere kan få en værdig død med respekt for 
deres eventuelle ønsker i forhold til genoplivning. 
 
Udvalget har tidligere drøftet hjertestartere på plejecentre i august 2011 og januar 2012. 
 
I 2011 besluttede udvalget, at strategien for opsætning og registrering af hjertestartere 
koordineres med den præhospitale indsats og beredskabet i kommunen.  Dette 
samarbejde betyder, at sygeplejersker, der kører i den nordlige del af kommunen, bliver 
kaldt sammen med en ambulance i de tilfælde, hvor det vurderes, at sygeplejersken er 
hurtigere fremme end ambulancen.  Syv af sygeplejens biler har en hjertestarter som 
standardudstyr. Den ordning opleves velfungerende.  
 
I 2012 konkluderede udvalget, at det er op til den enkelte aftaleholder at vurdere, 
hvorvidt der er behov for en hjertestarter på den pågældende arbejdsplads og i givet fald 
at finansiere de omkostninger, der er forbundet hermed. 
 
Det skal bemærkes, at der i 2012 var registreret 14 hjertestartere i Varde Kommune. I 
2015 er antallet 105 hjertestartere, hvoraf 39 er i Varde By.  Placeringerne kan ses på 
http://www.hjertestarter.dk/Find-hjertestarter
 
Sundhedsstyrelsen dokumenterer, at hjertestartere redder liv – hurtig hjælp øger 
mulighed for at overleve.  Kommunerne tilrådes hjertestartere "i det offentlige rum". 
Plejecentre er ikke nævnt som høj-risiko område. Der er ikke lovkrav om undervisning. 
 
Sundhedsstyrelsen har i øvrigt en række anbefalinger, hvor hovedanbefalingen handler 
om:

- Offentlig tilgængelighed og registrering
- At personer, der til dagligt befinder sig i nærheden af en hjerterstarter, har et 

særligt kendskab til anvendelsen
- At kommunen samarbejder med regionens præhospitale indsats samt overvejer 

inddragelse af private aktører. 
 
Det bemærkes, at offentlig tilgængelighed indbefatter mere end plejecentre. Det handler 
ikke alene om, hvorvidt hjertestartere skal placeres på plejecentrene, men mere generelt 
om placering af hjertestartere, hvor de kan komme mange mennesker til gode.
 
Sundhedskonsulent Margrethe Riddersholm deltager under sagens behandling.

http://www.hjertestarter.dk/Find-hjertestarter
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Forvaltningens vurdering
 
Forvaltningen bemærker, at lederne på kommunens plejecentre er overvejende positive 
overfor hjertestartere på centrene. To centre har allerede opsat en hjertestarter. 
Samtidig er lederne optaget af, at personalet undervises i genoplivning, og at personalet 
er trygge ved deres forpligtigelse og rolle i anvendelsen.  
 
Forvaltningen bemærker, at selvom den geografiske placering af de 105 hjertestartere er 
kendt, er tilgængeligheden ukendt. Principperne for placering må antages at være 
vilkårlige, i og med hjertestartere er opsat af individuelle ledelser såvel private som 
offentlige.
 
Forvaltningen ønsker at fremhæve sygeplejens syv mobile hjertestartere, som også kan 
finde anvendelse på plejecentrene. 
 
Det bemærkes, at sundhedspersonale med autorisation har en særlig forpligtigelse, når 
det drejer sig om at redde liv. Denne forpligtigelse rækker ud over beboerne på 
plejecentene og omfatter personer, som besøgende og personer uden for matriklen. 
 
Forvaltningen bemærker, at findes en beboer livløs på et plejecenter, og der ikke er 
dokumenteret fravalg af livsforlængende behandling, er personalet forpligtiget til, at 
ringe 112 og påbegynde genoplivning. Findes der en hjertestarter på området, indebærer 
denne forpligtigelse, at hjertestarteren tages i anvendelse. Dermed har kommunen en 
særlig forpligtigelse til at sikre personalets personlige fortrolighed i at bruge det udstyr, 
der er til rådighed. 

Konsekvens i forhold til visionen
Ved at opsætte hjertestartere ved alle plejecentre, betyder det for befolkningen, 
at der er systematik i, hvor der findes hjertestartere i Varde Kommune. Det betyder, at 
der er i pjecer og lignende for sportsudøvere og andre, der færdes i Varde Kommunes 
natur, kan blive oplyst om, hvor de helt sikker har adgang til hjertestartere med en god 
spredning i kommunen. 

Retsgrundlag
Sundhedsloven 
Sundhedsstyrelsens vejledning: Hjertestartere (AED) placeret uden for sygehus, 2011.
Sundhedsstyrelsens bekendtgørelse: Planlægning af sundhedsberedskabet og det 
præhospitale beredskab samt uddannelse af ambulancepersonale mv.
Autorisationsloven 

Økonomi
Prisen på en hjertestarter er ca. 15.000 kr. Dertil kommer udgifter til vedligehold og 
kontrol. Der er 12 plejecentre i Varde Kommune. 
Undervisning af personale – udgifterne hertil er afhængig af antal medarbejdere og 
model/metode for undervisning.
Det vurderes, at udgifterne kan holdes indenfor budgettet.  

Høring
At opsætning af hjertestartere på kommunens plejecentre sendes i høring hos Ældrerådet 
inden endelig stillingtagen i Social- og Sundhedsudvalget. 
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Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
at udvalget drøfter, hvorvidt opsætning af hjertestartere er et generelt anliggende, eller 
om det fortsat er op til den enkelte aftaleholder / leder at vurdere, om man vil opsætte 
en hjertestarter på den pågældende arbejdsplads, 
at Varde Kommune tager initiativ til at oplyse om og tilskynde til, at de hjertestartere, 
der er opsat i kommunen for nuværende har størst mulig tilgængelighed, og
at centerlederne sikrer, at beboernes ønsker om livsforlængende behandling er kendt i 
personalegruppen.   

Beslutning Udvalget for Social og Sundhed den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Sagen fremsendes til Ældre- og Handicaprådet til høring med følgende anbefaling: 
 
Udvalget anbefaler lederne på pleje- og ældreboligcentrene, at der opsættes 
hjertestartere, hvis der ikke forefindes en anden kommunal hjertestarter i nærområdet.
 
Finansiering og administration af hjertestartere afholdes indenfor plejecentrenes egne 
budgetter.
 
Varde Kommune tager initiativ til at oplyse om og tilskynde til, at de hjertestartere, der 
er opsat i kommunen for nuværende har størst mulig tilgængelighed. 
 
Centerlederne skal sikre, at beboernes ønsker om livsforlængende behandling er kendt i 
personalegruppen.

Beslutning Ældrerådet den 30-09-2015

Fraværende: Edna Jessen

Ældrerådet kan gå ind for udvalgets anbefaling om opsætning af hjertestartere. 
Ældrerådet anbefaler, at det synliggøres på hjemmeside, facebook-side m.m., hvor de 
kommunale hjertestartere findes i Varde Kommune. 

Beslutning Handicaprådet den 05-10-2015

Fraværende: Jan Boysen

Handicaprådet ser positivt på udvalgets anbefaling, men ønsker en konkretisering af, 
hvordan lederne vil sikre personalegruppens kendskab til beboernes ønske ift. 
livsforlængende behandling.
Handicaprådet foreslår, at plejecentrene hurtigst muligt får afklaret beboernes ønsker, 
såfremt dette ikke allerede fåregår.

Beslutning Udvalget for Social og Sundhed den 07-10-2015

Fraværende: Ingen

Udvalgets anbefaling fra mødet den 16. september blev godkendt. 
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Værdighedspolitik 

Kommunerne skal i hver byrådsperiode udarbejde en værdighedspolitik. Politikken vedtages i 
byrådet. Den første værdighedspolitik blev offentliggjort den 1. juli 2016. 1

Idet der har været kommunalvalg i 2017, så skal kommunalbestyrelsen i 2018 vedtage en ny 
værdighedspolitik for kommunens ældrepleje gældende for den nye kommunale valgperiode. 
Partierne bag finanslovsaftalen for 2018 er enige om at styrke kommunernes indsatser overfor pårørende 
til svækkede ældre. På den baggrund er der indført en forpligtelse for kommunalbestyrelse til i 
værdighedspolitikken for ældreplejen at beskrive, hvorledes kommunen understøtter de pårørende til 
svækkede ældre. 

Værdighedspolitikken skal som minimum forholde sig til følgende seks områder:
1) Livskvalitet
2) Selvbestemmelse
3) Kvalitet, tværfaglighed og sammenhæng i plejen
4) Mad og ernæring
5) En værdig død.
6) Pårørende

I Varde Kommunes værdighedspolitik indgår herudover følgende områder:
7) Værdighed – også for demensramte 
8) Oplevelser i naturen.

Værdighedspolitikken ”skal indeholde de overordnede pejlemærker og principper for kommunens 
ældrepleje og samtidig sætte den værdimæssige ramme for kommunens ældrepolitik.”2

I Varde Kommune bør værdighedspolitikken ses i sammenhæng med vores politik for seniorliv. 
Visionen i politik for seniorliv er:

Et aktivt, værdigt, meningsfyldt og trygt seniorliv.

Et værdigt liv er altså et af de fem pejlemærker i Varde Kommunes politik for seniorliv. Om et 
værdigt liv hedder det bl.a., at det har stor betydning for livskvaliteten at kunne mestre sit eget liv. 
Særligt når man ikke længere er i stand til at klare sig selv og derfor er afhængig af andres hjælp. 
Videre fremgår det, at det er vigtigt, at mennesker bliver mødt med nærvær, respekt og har størst 
mulig indflydelse på eget liv. Til et værdigt liv hører en god afslutning på livet.
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I det følgende uddybes de enkelte punkter.

Livskvalitet
En lang række faktorer har betydning for ældres livskvalitet: At føle sig tryg. At indgå i relationer 
med andre. At opleve nærvær med andre. Også muligheden for at vedligeholde og styrke fysiske og 
psykiske færdigheder, således at man så vidt muligt kan tage vare på sig selv og leve et aktivt liv, er 
væsentlig. Dette understøttes ved brug af moderne og teknologiske hjælpemidler.
At føle sig tryg handler bl.a. om, at få den rette hjælp i rette tid af de rette mennesker.3 
Væsentligt for ethvert menneskes livskvalitet er det at have betydning for andre. Relationer til andre 
mennesker er afgørende i den forbindelse. Det enkelte menneske har selv et ansvar for dette. Men 
det ligger også et ansvar hos andre personer i omgivelserne. Pårørende spiller en nøglerolle i den 
forbindelse og naboer og foreninger spiller også en vigtig rolle. Varde Kommune arbejder – som en 
del af Folkebevægelsen mod Ensomhed - sammen med foreninger om at mindske ensomhed. Målet 
er, at antallet af mennesker, der føler sig ensomme, reduceres. 
For ældre er ensomhed ofte forbundet med tab af mennesker, man har været knyttet til igennem livet 
– ofte en ægtefælle. Det er vigtigt, vi skaber mulighed for at kunne tale om den sorg, der er 
forbundet med at miste – på plejehjem og i andre fora.
Overfor de borgere, som modtager omsorg og personlig pleje, bør indsatsen tilrettelægges med 
respekt for den enkelte borger, så hjælpen øger livskvaliteten og giver den enkelte et værdigt liv. 
Indsatsen bør understøtte, at den enkelte ældre kan fortsætte sin hidtidige livsstil og gøre – eller få 
hjælp til at gøre – nogle af de ting, vedkommende sætter pris på.
Møder mellem børn og ældre er ofte til gensidig glæde og gavn. Varde Kommune vil derfor arbejde 
på at skabe flere muligheder for sådanne møder mellem generationer – fx i et formaliseret 
samarbejde mellem plejehjem og institutioner for børn og unge.

Selvbestemmelse
Værdighed og selvbestemmelse handler i høj grad om tryghed. For mennesker, der er afhængige af 
hjælp, er det vigtigt, at kommunen sikrer, at det enkelte menneske har mulighed for at bestemme 
over egen hverdag og døgnrytme, eksempelvis hvornår man ønsker at komme i bad og hvornår man 
ønsker at spise varm mad.
For personer, der deltager i genoptræning og rehabiliteringsforløb, er det væsentligt, at der tages 
hensyn til, hvad der er vigtigt for den enkelte, og at der tages udgangspunkt i borgerens mål med 
forløbet.
Det er vigtigt, at kommunale aktivitetstilbud indeholder en bred vifte af aktiviteter, så det bliver 
muligt at tilgodese deltagernes forskellige ønsker og behov.

Kvalitet, tværfaglighed og sammenhæng i plejen
Ældre med behov for hjælp, pleje og omsorg bør møde et fagligt kvalificeret personale. Indsatsen 
bør være baseret på bedste viden og metoder. Plejen bør tage udgangspunkt i den enkeltes behov og 
tilrettelægges, så den ældre får et sammenhængende og koordineret forløb på tværs af social- og 
sundhedsfaglige indsatser og mellem de forskellige sektorer. Det er vigtigt, at der tages hensyn til, 
hvad borgeren oplever som kvalitet.
Det skal være let for brugere og pårørende at få information om, hvordan man får hjælp – fx i form 
af let tilgængelig information på Varde Kommunes hjemmeside.
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Varde Kommune har fokus på at skabe gode overgange, når borgere flytter fra eget hjem og ind i en 
plejebolig.

Mad og ernæring
Ernæringsrigtig og velsmagende mad er vigtig – både for borgere, der i eget hjem modtager 
madservice, og for beboere i plejecentre. For den sidstnævnte gruppe er måltiderne et socialt 
samlingspunkt. Varde Kommune arbejder målrettet på at skabe gode måltidsoplevelser for beboere i 
plejehjem. 
Varde Kommune har fokus på løbende at tilpasse vores måltidstilbud til den generation af borgere, 
der aktuelt er på plejecentrene eller modtager mad i eget hjem.
Varde Kommune giver også mulighed for, at borgere i eget hjem, der er visiteret til madservice, i 
fællesskab med andre kan spise dagens hovedmåltid på plejehjem og Varde Kommune arbejder på at 
skabe andre spisefællesskaber for ældre.

En værdig død
En god afslutning på et værdigt liv er en værdig død. Det er vigtigt, at Varde Kommunes 
medarbejdere er i dialog med borgeren om vedkommendes ønsker til den sidste tid, og at vi giver 
borgeren de nødvendige informationer til at kunne træffe beslutninger herom. En værdig død 
indebærer bl.a., at de, som ønsker det, kan dø hjemme i deres vante omgivelser. Medarbejdere skal 
sikre, at døende får den nødvendige hjælp, pleje og smertelindring. Faglig opkvalificering af 
medarbejdere er med til at sikre dette.
Sammen med frivillige organisationer vil Varde Kommune arbejde på, at ”ingen skal dø alene”.

Pårørende
Værdighed vedrører ikke kun borgeren selv, men i høj grad også ægtefælle, børn og andre nære 
pårørende. 
Som pårørende til en svækket ældre person, er man i en belastet situation. Det er derfor vigtigt, at 
der ydes støtte i form af tilbud om afløsning eller aflastning mv. til ægtefælle eller andre pårørende, 
der passer en person med nedsat fysisk eller psykisk funktionsevne.
Ved personer, der modtager hjælp fra Varde Kommune – enten i eget hjem eller på plejehjem – er 
det vigtigt, at der er en tæt dialog mellem medarbejdere og pårørende. Formålet hermed kan være at 
støtte pårørende i den svære situation, det er at være pårørende. Det kan også være at inddrage de 
pårørendes ressourcer bedst muligt i omsorgen for den svækkede ældre.

Værdighed – også for demensramte 
For demente drejer værdighed sig bl.a. om, at man så længe som muligt kan tage del i det liv, man 
har levet, før man blev ramt af en demenssygdom. Det er et ansvar, vi alle kan være med til at løfte. 
Varde Kommune vil i sit arbejde med at blive en demensvenlig kommune lægge vægt på, at der 
skabes åbenhed om demens, at personer ansat i servicefunktioner får viden om, hvordan de bedst 
kommunikerer med mennesker ramt af demens, og at medlemmer i foreninger for ældre får samme 
tilbud.
Tidlig opsporing og udredning er et vigtigt element i en bedre indsats for demensramte. Med en 
tidlig udredning vil der være mulighed for at sætte tidligt ind med medicinsk behandling, således at 
den sygdomsramte kan bevare et højt funktionsniveau så længe som muligt. Et tæt samarbejde med 
praktiserende læger er vigtigt i denne forbindelse. Tidlig udredning vil også have den effekt, at den 
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demensramte kan få formidlet oplysninger om vaner og om ønsker til det videre forløb, mens 
vedkommende endnu er i stand til det.
Aktiviteter målrettet demensramte er et vigtigt element i, at disse kan opretholde et aktivt liv så 
længe som muligt. 
Velfærdsteknologi kan være med til at understøtte demensramtes muligheder for at leve et 
selvstændigt og aktivt liv.

Oplevelser i naturen
Varde Kommunes vision relaterer sig til naturen. 
Varde Kommune vil derfor arbejde med, at borde og bænke på udvalgte udearealer gøres 
tilgængelige for gangbesværede.
Vi vil i arbejdet med træning og rehabilitering lade en del af aktiviteterne foregå i det fri. 
Og vi vil arbejde på, at der ved plejehjem er attraktive og let tilgængelige udearealer, således at 
beboerne får lyst til at komme ud, og at udearealer bliver et naturligt samlingssted, når vejret tillader 
det.
Nogle ældre har igennem deres liv været vant til at omgås dyr. Det bør man tage højde for på nogle 
afdelinger på Varde Kommunes plejehjem.

Noter:
1. Dette fremgår af lov om social service § 81a.
2. Dette fremgår af bemærkninger til lovforslag om værdighedspolitik. 
3. Jf. Varde Kommunes Politik for Seniorliv.
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Ældrepolitisk konference 

 

”Det nære og sammenhængende sundhedsvæsen - 
hvad er udfordringerne”? 

 

Torsdag d. 15. november 2018 

Vingstedcentret 

 

 

I de senere år er der sket en markant stigning i opgaveflytningen fra region til kommune. En opgaveflyt-
ning som fremadrettet, med regeringens længe ventede sundhedsreform, skal nytænkes og intensiveres i 
både form, økonomi og aktører. I det sammenhængende sundhedsvæsen skal der gøres op med den tra-
ditionelle opgavedeling, når der skal ydes sundhedsfaglige indsatser til borgerne.  

Et velfungerende samarbejde mellem stat, kommuner, regioner og almen praksis, samt blandt andet en ny 
model for ”nærhedsfinansiering” og sundhedsaftaler anno 2018 – 2022, bliver væsentlige hjørnesten til at 
skabe et bedre og mere sammenhængende sundhedsvæsen for borgerne.  

Danske Ældreråd vil med denne ældrepolitiske konference sætte fokus på spørgsmålene: Det nære og 
sammenhængende sundhedsvæsen – hvad er udfordringerne? Hvorfor står emnet så højt på den sund-
hedspolitiske dagsorden? Hvilke udfordringer skal og kan adresseres og med hvilke løsningsforslag?  

For at få svar på ovenstående spørgsmål har Danske Ældreråd inviteret politikere fra KL, Danske Regio-
ner og Praktiserende Lægers Organisation til en debat. Kom og hør oplæg og debat med blandt andre.: 

 Stephanie Lose, formand i Danske Regioner 
 Jette Skive, formand for KL's Sundheds- og Ældreudvalg 
 Christian Freitag, formand for Praktiserende Lægers Organisation (PLO). 

 
Drøftelser om udvikling af det nære og sammenhængende sundhedsvæsen har i dag allerede en fremtræ-
dende plads på dagsordenen for ældre-/seniorråd i kommunerne og for de fem regionsældreråd. Udfor-
dringer, politiske visioner og løsningsforslag vil på konferencen blive præsenteret, dels i paneldebat, ho-
vedoplæg og i valgfrie seminarer. 

http://www.regioner.dk/gf18/services/gf18-nyheder/stephanie-lose-ny-formand-i-danske-regioner


PROGRAM 
10:10 - 10:15 Konferencen åbnes 

Erik Stagsted, landsformand for Danske Ældreråd  

10:15 - 10:45 Det nære sundhedsvæsen – hvad er udfordringerne?    

I 2025 forventes der i Danmark at være 49 pct. flere ældre over 74 år, 60 pct. flere borgere med kro-

niske sygdomme, og en markant vækst i antallet af personer med kontakt til psykiatri. Et stærkere 

nært og sammenhængende sundhedsvæsen er en central del af det politiske svaret på de udfordrin-

ger, som sundhedsvæsenet står over for nu og i fremtiden. Hvis borgere i fremtiden skal møde et 

sundhedsvæsen, der tilbyder indsatser af høj kvalitet med let og lige adgang for alle, er det helt af-

gørende at udfordringerne adresseres, samtidig med, at sundhedsvæsenets ressourcer fortsat skal 

anvendes effektivt.  

Mickael Bech, direktør, professor i sundhedsøkonomi, VIVE  

10:45 - 11:15 Hvad forstår man ved det nære sundhedsvæsen?  

Et ekspertudvalg for det nære og sammenhængende sundhedsvæsen har udmeldt 20 konkrete an-

befalinger til, hvordan sundhedsvæsnet skal udbygges til gavn for patienterne. På baggrund af disse 

anbefalinger kommer regeringen i efteråret 2018 med et politisk udspil, der skal bringe anbefalinger-

ne ud i virkeligheden. Hvad går regeringens efterårsudspil ud på? Hvilke tiltag og udviklingsarbejder 

kan vi forvente?  

Oplægsholder udmeldes senere   

11:15 - 11:25 Kaffepause 

11:25 - 11:40 ”Synspunkt og ansvar” – Hvem, hvad og hvor?  

Tre politikere giver hver fem minutters oplæg om, hvilke roller de centrale aktører har i forhold til at 

sikre og bidrage til et vellykket, nært og sammenhængende sundhedsvæsen.  

Stephanie Lose, formand i Danske Regioner, Jette Skive, formand for KL's Sundheds- og Æl-

dreudvalg og Christian Freitag, formand for Praktiserende Lægers Organisation (PLO) 

11:40 - 12:20 Debatpanel – Spørgsmål til politikerne 

Hold raske ældre raske. Et godt ældreliv trods sygdom. Det er to centrale målsætninger i sundheds-

væsnet. Debatten stiller skarpt på, hvordan vi får kommuner, regioner og almen praksis til at arbejde 

godt sammen om disse målsætninger. Hvordan får vi sammenhængende patientforløb om behand-

ling, rehabilitering, pleje - og tæt på borgerne? 

Mødeleder i debatten: Finn Kamper-Jørgensen, Seniorrådet Fredensborg, medlem af Danske 

Ældreråds bestyrelse, fhv. leder af Statens Institut for Folkesundhed 

12:20 - 13:15 Frokost 

13:15 - 14:10 1. seminarrunde - se særskilt side 

14:10 - 14:15 Seminarskift 

14:15 - 15:10 2. seminarrunde - se særskilt side 

15:10 - 15:25 Kaffepause 

15:25 - 15:55 Hvad er fremtidsperspektivet på alderdom, sundhed, sygdom og på alt det andet?   

De fleste af os vil gerne leve et langt, indholdsrigt og lykkeligt liv uden sygdom. Realiteten er da og-

så, at vi lever længere, men vi stiller også større krav til vores sundhedsvæsen. Vi vil ikke længere 

acceptere, at alderdom er invaliderende; hvis man går dårligt, så er det af sted og få en ny hofte. 

Den vigtigste opgave for sundhedsvæsenet er derfor at sikre, at borgerne får et stadig bedre tilbud 

baseret på den nyeste viden og teknologier - men på borgerens præmisser. Derfor er det bl.a. nød-

vendigt at gentænke, hvordan borgernes forventninger passer ind i et samfund og en verden med en 

helt ny fremtid, og hvordan man er seniorborger i fremtiden. 

Claus Kjeldsen, fremtidsforsker, direktør på Instituttet for Fremtidsforskning. Formand for 

tænketanken Den nye 3. alder 

15:55 - 16:00 Afslutning 

Erik Stagsted, landsformand for Danske Ældreråd  



SEMINARER 
Ved tilmelding - vælg to af 10 seminarer 

SEMINAR 1 Nye sundhedsaftaler 2018 – 2022 skal skabe nærhed og sammenhæng 
Sundhedskoordinationsudvalget har til formål at understøtte sammenhængende forløb på tværs af kommu-
ner og region, og således understøtte kvaliteten og en effektiv ressourceudnyttelse i opgaveløsningen ved at 
fastlægge sundhedsaftaler. Disse sundhedsaftaler udgør den overordnede, generelle ramme for samarbej-
det på sundhedsområdet mellem kommuner, regioner og almen praksis. Formålet med sundhedsaftaler er at 
skabe rammerne for sammenhæng, koordinering af forløb, fokus på kvalitet, effekt og patienttilfredshed. Ny 
lovgivning er ensbetydende med nye rammer for både sundhedskoordinationsudvalg og sundhedsaftaler. 
Formanden for sundhedskoordinationsudvalget i Region Midtjylland Henrik Fjeldgaard orienterer om alt det 
nye; rammerne for udvalget, hovedopgaverne, tidsperspektiv, ideer og målsætning.   
Henrik Fjeldgaard, formand for sundhedskoordinationsudvalget i Region Midtjylland  

SEMINAR 2 Hvordan passer den danske almene praksis ind i et sundhedsvæsen i en omstillingstid?  
Almen praksis skal fremover spille en langt mere central rolle i måden, man bedst indretter et fælles, sam-
menhængende sundhedsvæsen til glæde for flest mulige borgere. Dette samarbejde er tidligere blevet kaldt 
”det umulige samarbejde”, men passer det? Praktiserende læge Helle Skou orienterer om hvilke vigtige kva-
liteter der er ved den danske almen praksis. Hun fortæller også om, hvordan almen praksis passer ind i et 
sundhedsvæsen i en omstillingstid bl.a. ved at anvende almen praksis’ muligheder i fremtidens ændrede 
krav til kapacitet, større behov for lægelig konsulentbistand i kommunen og til at skabe mere samarbejde og 
sammenhæng for patienterne. Hør bl.a. også om hvordan man har lavet løsninger mellem læger og kommu-
ner, om praktiserende lægers opgaver i relation til den kommunale akutfunktion, samarbejdsmodel og om, 
hvorfor faste praktiserende læger på landets plejecentre er en god og relevant løsningsmodel.  
Helle Aarup Skou, praktiserende læge i Nibe, PLO formand i Aalborg   

SEMINAR 3 Sammenhængende patientforløb er uhyre centralt for fremtidens kvalitetsoplevelse – især for ældre 
borgere 
Borgeren/patienten oplever ikke nødvendigvis sammenhæng i deres forløb, selvom enheder i sundhedsvæ-
senet gør sig mange bestræbelser på at samarbejde på tværs. Samarbejde og koordinering anses aktuelt 
som den væsentligste forudsætning for den organisatoriske tilrettelæggelse af den enkeltes forløb. Men 
spørger man borgerene selv, handler oplevelsen af sammenhæng også om noget andet. Sammenhæng 
findes i det nære – i mødet med læger og sygeplejersker, i samtalen, i hverdagen og i de arbejdsgange og 
rutiner, der bidrager til at forme forløbet. Men, hvad ved vi egentlig om, hvad borgeren ønsker sig af fremti-
dens sammenhængende patientforløb? Professor Anne Frølich orienterer bl.a. om helt aktuelle projekter, 
som skal bidrage til at afklare ovennævnte spørgsmål. 
Anne Frølich, overlæge ved Afdeling for Klinisk Forskning og Forebyggelse Bispebjerg og Frederiks-
berg Hospital, samt professor ved Institut for Folkesundhedsvidenskab, Københavns Universitet 

SEMINAR 4 Hvordan klarer kommunen de mange nye opgaver i det nære og sammenhængende sundhedsvæsen 
- fagligt, økonomisk og styringsmæssigt? 
Perspektivet i et nært og sammenhængende sundhedsvæsen, er bl.a. at væsentligt flere sundhedsindsatser 
skal ydes til borgeren i eget hjem eller i deres nære omgivelser i kommunen. Derfor skal der gøres op med 
hvad, hvem og hvor, og kommunens forvaltning skal finde faglige-, økonomiske- og styringsmæssige løsnin-
ger på de mange nye opgaver. Afdelingschef Per Elb fra Vesthimmerlands Kommune, giver sit praktiske bud 
på dette. Han udfordrer desuden konsekvenserne ved ”et ældreområde” der er styret mere og mere af små 
puljer. Han giver desuden sit bud på hvordan ældre-/seniorråd kan vinkle samarbejdet med forvaltningen om 
de bedste løsninger for en samlet ældrebefolkning. 
Per Nielsen Elb, afdelingschef, Pleje og Seniorservice i Vesthimmerlands Kommune 

SEMINAR 5 Hvordan skal og kan supersygehuse bidrage og samarbejde sundhedsfagligt og ressourcemæssigt 
med kommuner og praktiserende læger i borgerens hjem/nærmiljø? 
Der var engang, hvor hovedparten af al behandling var samlet på sygehusene, og hvor patienterne derfor 
var indlagt i længere tid. Det billede ændrer sig hurtigere end man skulle tro, og det er også intentionen med 
et nært og sammenhængende sundhedsvæsen. På landsplan eksisterer nu over 250 udgående teams sam-
mensat af flere typer faggrupper, der udreder, undersøger og behandler patienterne i deres eget hjem. Ho-
vedparten af de udgående teams er målrettet ældre patienter. Disse teams er med til at forebygge indlæg-
gelser, give patienterne en mere stabil hverdag og sikre, at den ældre patient undgår belastende skift mellem 
eget hjem og hospital. Anette Schouv Kjeldsen fra Aarhus Universitetshospital fortæller om de udgående 
funktioner, og andre initiativer hospitalet samarbejder med kommunerne og de praktiserende læger om både 
sundhedsfagligt og ressourcemæssigt. 
Anette Schouv Kjeldsen, Programleder, Staben, Århus Universitetshospital  

SEMINAR 6 Hvordan med uligheden i sundhed? - Det der er nært og lige til for nogen, er det ikke for andre?  

I Danmark oplever vi, ligesom i stort set resten af verden, store problemer med social ulighed i sundhed. So-

cial ulighed i sundhed betyder, at sygdom er socialt skævt fordelt i samfundet, således at de dårligst stillede 

er mere syge, har kortere middellevetid end de bedst stillede, og ofte koster mere set i et overordnet sam-

fundsperspektiv. Denne viden skaber et stort politisk ønske om at reducere uligheden, oftest ved at forsøg at 

ændre levevilkår for de dårligst stillede. Med den nye struktur for sundhedsvæsnet, tages der da hensyn til 

hvordan vi favne forskellige grupper af udsatte borgere herunder bl.a. indvandre med en andreledes sund-

hedsadfærd? Morten Sodemann orientere om omfang og udfordringerne ved uligheden og kommer med sine 

bud på initiativer der kan hjælpe konkrete borgergrupper til bedre sundhed, livskvalitet og til at reducere den 

social ulighed i sundhed. 

Morten Sodemann, professor og overlæge ved Indvandrermedicinsk Klinik på OUH 



SEMINARER 

SEMINAR 7 Sundhedshuse i kommunen – de mange funktioner i et borgernært sundhedsvæsen 

Kommunerne skal være på forkant med at udvikle fremtidens sundhedsvæsen med borgeren i centrum og 

med fokus på kvalitet og sammenhængende forløb. Der er mange funktionsområder og mange specialise-

rede sygdomsindsatser, der skal løses. Kommunerne skal derfor gerne bidrage til et stærkt nært sundheds-

væsen, som kan supplere den indsats, borgerne får på hospitalerne. Innovation og samarbejde på tværs af 

sektorer var derfor essentielle, da man i Holstebro tog beslutningen om at opføre et stort, nyt sundhedshus. 

Visionen med Center for Sundhed har været at ”være sammen om sundhed” og fortsat at kunne udvikle 

samarbejde og kapacitet til gavn for kommunens borgere. Ved at samle en række faggrupper i samme hus 

håber man at opnå en synergieffekt med bedre rammer for samarbejde, faglig sparring og kapacitet til gavn 

for den enkelte borger/patient. Erik Mitens orienterer om ældrerådets rolle og alle overvejelserne ved at 

opføre så stort et Sundhedshus, om Sundhedshusets funktioner, kapacitet, samarbejde med regionen, og 

om de erfaringer man har efter de første seks måneders drift.  

Erik Mitens, formand i Holstebro Ældreråd, læge 

SEMINAR 8 Lægen kommer til de ældre - erfaringer med tilknytning af faste praktiserende læger til plejehjem i 

Aalborg Kommune 

Aalborg Kommune har siden januar 2017 tilknyttet praktiserende læger til 25 ud af 35 af kommunens pleje-

hjem i tæt samarbejde med lokale PLO repræsentanter og kommunale praksiskonsulenter. De praktiseren-

de læger er vigtige samarbejdspartnere for Aalborg Kommune. Med fast tilknyttede praktiserende læger til 

plejehjem, er det nære samarbejde omkring plejehjemsbeboeren mellem lægen, plejepersonalet og hjem-

mesygeplejen blevet styrket. At have en fast tilknyttet læge tæt på, som kender beboerne og personalet, 

styrker behandlingen, servicen og fagligheden. Konsulent Vibeke Byg orienterer om erfaringerne med at 

tilknytte faste læger til plejehjem i Aalborg Kommune, samt om udviklingen af en tværgående ’Aalborg 

Samarbejdsmodel’. Samarbejdsmodellen skal inspirere praktiserende læger, plejepersonale og hjemmesy-

geplejen til et godt samarbejde om den sundhedsfaglige indsats for borgere, der bor på plejehjem. 

Vibeke Byg, sundhedsstrategisk konsulent, Ph.d., Ældre- og Handicapforvaltningen i Aalborg  

Kommune 

SEMINAR 9 Hvad siger de ældre selv om det nære sundhedsvæsen og hvordan omsættes denne viden i prak-

sis? 

En af de største udfordringer i et højt specialiseret sundhedsvæsen som det danske er at sikre sammen-

hæng for den enkelte borger/patient. Samtidigt er der behov for personcentrerede og inddragende forløb, 

hvor den enkeltes ressourcer, værdier og behov er i centrum. Dette udfordrer både borger-/patientrollen, de 

professionelles roller og strukturerne i sundhedsvæsenet, ikke mindst set i lyset af en stor stigning af ældre 

borgere. Men hvad er det vigtigste, set fra et borgerperspektiv, når vi taler om det nære sundhedsvæsen? 

Og hvad skal laves om, for at vi lykkes med et nært sundhedsvæsen, som møder borgernes behov og øn-

sker, og hvor også ældre borgere bliver favnet? Hør hvad forskningen siger om ældres møde 

med sundhedsvæsenet, hvad ældre mener skal laves om og om, hvordan denne forskningsviden omsættes 

til praksis.  

Maria Kristiansen, lektor og forskningsgruppeleder og Anéh Hajdu, kommunikationschef og  

outreach leder, Center for Sund Aldring, Københavns Universitet 

SEMINAR 10 Kommunerne har brug for udvidede kompetencer og beføjelser for at løse udfordringerne i det nære 

sundhedsvæsen 

De forandringer og udfordringer der sker i det nære sundhedsvæsen betyder, at kommunerne får en nøgle-

position inden for sundhedsområdet i fremtiden. Kommunernes kompetencer og indsatser skal derfor styr-

kes. En ny uddannelse som avanceret klinisk sygeplejerske i kommunerne er bl.a. et af tiltagene. En avan-

ceret klinisk sygeplejerske, vil have udvidede kompetencer i forhold til den ’almindelige’ sygeplejerske. Det 

betyder, at hun eller han vil være en selvstændigt udøvende sygeplejerske, der inden for et afgrænset om-

råde kan vurdere, diagnosticere samt justere eller igangsætte behandling inden for akutte eller kroniske 

sygdomme.  Foreløbig er otte kommuner gået sammen om at uddanne og ansætte avancerede kliniske 

sygeplejersker. Det er Aalborg, Aarhus, Esbjerg, København, Norddjurs, Odense, Silkeborg, og Randers 

kommuner, som har indgået et samarbejde med Dansk Sygeplejeråd og Aarhus Universitet, om et pilotpro-

jekt der skaber en uddannelse for den nye type sygeplejerske. Kirstine Markvorsen er sundheds- og om-

sorgschef i Aarhus Kommune og er en af initiativtagerne bag projektet. 

Kirstine Markvorsen, Sundheds- og omsorgschef i Aarhus Kommune  
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Kære ældreråd
 
Tak fordi jeg måtte deltage på jeres møde den 17. august og for jeres gode forslag til 
overordnet tema for borgermødet, som afholdes den 17. november i regi af projektet Vores 
Stemmer. 
 
Jeres forslag blev præsenteret for Udvalget for Økonomi og Erhverv i møde den 29. august, 
hvor Udvalget, på baggrund af de indkomne forslag fra blandt andre jer, skulle træffe endelig 
beslutning om, hvad det overordnede tema for borgermødet den 17. november skal være. 
 
Udvalget var rigtig glad for at se de mange gode forslag, der var kommet. Derfor valgte de at 
se bort fra byrådets egne forslag og gå videre med et af de forslag, som kom ind i den periode, 
hvor det var muligt for borgere at komme med forslag. Det endelige tema for borgermødet er; 
Kommune i balance – geografisk, økonomisk og socialt. 
 
Det valgte tema giver ret brede rammer for, hvad der kan komme af gode idéer til 
borgermødet den 17. november, og kan også favne mange af de forslag, som I kom med, da 
jeg deltog på jeres møde. Vi håber derfor også, at mange af de inviterede har mod på at dukke 
op og give byrådet nogle konkrete ting at arbejde videre med. 
 
På mødet den 14. august blev der spurgt om muligheden for at deltage, hvis man ikke har fået 
en invitation. Vi har derfor valgt at oprette en venteliste, hvis der er nogle af jer, som gerne vil 
deltage, men som ikke har fået en invitation. Såfremt der viser sig at være ledige pladser til 
borgermødet, tilbydes borgerne på ventelisten en plads. Hvis I gerne vil på ventelisten, kan I 
skrive til mig, så sætter jeg jer på. 
 
På mødet den 14. august nævnte jeg kort for jer, at vi får brug for hjælp fra frivillige, og at jeg 
ville sende mere information herom senere. Derfor får i nedenfor lidt skriftlig information om 
projektet, og om hvordan I kan bakke op om projektet (se punkt 1, 2, 3 og 4 nedenfor). Dette 
er ikke noget, I skal, men vi vil sætte stor pris, hvis I har lyst til at hjælpe og bakke op om 
projektet.
 
Om projektet:
Varde Kommune deltager i projektet VoresStemmer, som er et initiativ fra Tænketanken 
Mandag Morgen. Formålet med projektet er at styrke den demokratiske samtale og involvere 
flere borgere i det lokale demokrati. Som en del af projektet skal der afholdes et stort 
borgermøde i Varde Kommune den 17. november 2018. 
 



Vi inviterer 5000 tilfældigt udvalgte borgere i Varde Kommune og har som ambition, at 300-
500 deltager. Det gør vi, fordi vi ønsker, at det er et bredt udsnit af befolkningen i Varde 
Kommune, som deltager. Tilmelding sker efter først til mølle-princippet. Borgerne inviteres til 
et heldagsarrangement, hvor de skal udvikle konkrete ideer og løsninger inden for temaet: 
Hvordan skaber vi en kommune i balance – geografisk, økonomisk og socialt? 
 
Efter arrangementet arbejder en mindre gruppe borgere videre med de ideer og løsninger, som 
deltagerne på borgermødet i fællesskab bliver enige om at prioritere. Afslutningsvis 
præsenteres idéerne for Byrådet og andre interesserede ved et arrangement i februar. I kan 
læse mere om projektet her: http://voresstemmer.mm.dk/
 
 
Hvordan kan I hjælpe:
Jeg skriver til jer, fordi vi i projektet har brug for hjælp til at sprede ordet omkring 
arrangementet den 17. november og rekruttere nogle frivillige til at hjælpe med at afvikle 
arrangementet. Jeg vil derfor høre, om I hver især med jeres store netværk i kommunen, vil 
bakke op om projektet ved at:

1.    Sprede ordet om arrangementet i hver jeres netværk. For eksempel ved at spørge i 
jeres netværk, om de har fået invitationen og opfordre dem til at tjekke deres e-boks 
og tilmelde sig, hvis de har fået invitationen.  Invitationerne bliver sendt ud i uge 38 via 
e-Boks og med alm. post til dem, som er undtaget e-boks. 

2.    Sprede ordet om, at vi har brug for frivillige. I vedhæftede dokument kan I læse mere 
om, hvad det indebærer at være frivillig. Dokumentet må I meget gerne sende ud i 
jeres netværk. 

3.    Dele opslag vedr. projektet fra Varde Kommunes facebookside – f.eks. i relevante 
grupper, som I hver især er med i eller på jeres egne profiler. 

4.    Hjælpe med at hænge nogle plakater op i hver jeres lokalområde, f.eks. i idrætshallen, 
på skolen, biblioteket eller supermarkedet.  Plakaterne kan afhentes på rådhuset efter 
forudgående aftale med mig, eller jeg kan sende dem til dig, så du selv kan printe dem. 

 
Kontakt mig endelig, hvis I har spørgsmål eller kommentarer. Jeg træffes på tlf. 40 42 73 52 
eller mail; Likj@varde.dk
På forhånd tak for hjælpen!
 
 
Med venlig hilsen
Lisbeth Lynge Kjær
AC-medarbejder
Politik og Analyse 
Varde Kommune - Bytoften 2 - 6800 Varde 
likj@varde.dk - www.vardekommune.dk

Dir. tlf.: 79 94 67 09
Mobil    40 42 73 52
Mail      Likj@varde.dk

      

http://voresstemmer.mm.dk/
mailto:Likj@varde.dk
mailto:likj@varde.dk
http://www.vardekommune.dk/
mailto:Likj@varde.dk
https://www.facebook.com/vardekommune
https://twitter.com/vardekommune
https://www.flickr.com/photos/vardekommune
https://www.instagram.com/explore/tags/viinaturen/
http://www.vardekommune.dk/


 



 

Vil du være frivillig? 
 
VoresStemmer er et demokratiprojekt, der er udviklet af Tænketanken Mandag Morgen og gennemføres i et samarbejde mellem 
Mandag Morgen og Varde, Assens og Roskilde Kommuner. Formålet med projektet er at styrke den demokratiske samtale i Danmark 
og involvere flere borgere i det lokale demokrati.   

Som en del af projektet skal der afholdes et stort borgermøde i Varde Kommune. Her inviteres 5000 tilfældigt udvalgte borgerne i 
kommunen, og ambitionen er at 300-500 deltager. Borgerne inviteres til et heldagsarrangement, hvor de skal udvikle konkrete ideer og 
løsninger inden for et overordnet tema, som byrådet har valgt med input fra borgerne. Temaet for VoresStemmer*Varde er 
”Kommune i balance – geografisk, økonomisk og socialt”.  

Efter arrangementet arbejder en mindre gruppe borgere videre med de ideer og løsninger, som deltagerne på borgermødet i fællesskab 
bliver enige om at prioritere. De mødes 3 gange i løbet af december-januar og præsenterer afslutningsvis idéerne for byrådet og andre 
interesserede ved et arrangement i februar.  

Hvad er min opgave som frivillig? 
Til borgermødet er der brug for nogle engagerede frivillige, der er med til arrangementet og sikrer, at afviklingen forløber glat. Din 
primære opgave som frivillig er at hjælpe til med, at dagen bliver en succes: At få programmet og diskussionerne til at glide og gøre 
dagen til en god oplevelse for deltagerne. 

Du vil som frivillig bidrage med at løse en række konkrete opgaver i løbet af borgermødet.  

- Du skal hjælpe med at guide deltagerne rundt til de forskellige aktiviteter i løbet af dagen.  
- Stå til rådighed for spørgsmål og være klar til at hjælpe deltagerne igennem konkrete programelementer i løbet af dagen.  
- Der kan også opstå mindre, praktiske opgaver i løbet af dagen.  
- Det vigtigste, du skal kunne som frivillig, er at være imødekommende og åben overfor alle slags spørgsmål, der måtte opstå 

– og hele tiden være opmærksom på at invitere deltagerne indenfor i aktiviteterne og diskussionerne, så dagen bliver så 
produktiv som muligt. 

Hvad får jeg selv ud af at være frivillig? 
Udover at være med til en spændende og anderledes dag i demokratiets tegn, får du som frivillig et kursus i metoden, principperne og 
processen, der ligger bag VoresStemmer, samt konkrete redskaber til at hjælpe deltagerne igennem et gruppearbejde. Det drejer sig 
blandt andet om introduktion til den metode, som ligger bag borgermøderne. Metoden kaldes Open Space Technology. 

Du vil modtage lidt skriftligt materiale om projektet, borgermødet, metoden bag og de konkrete værktøjer, så du føler dig godt klædt 
på til dagen. Dermed får du som frivillig et grundigt indblik i en metode og nogle greb til facilitering, som du også kan bruge til 
planlægning og afvikling af eventuelle fremtidige arrangementer med mange andre formål. 

Der vil være fuld forplejning hele dagen og en hyggelig stemning, som du kommer til at mærke som frivillig. 

Hvor og hvornår er det? 
I Varde Kommune finder borgermødet sted lørdag d. 17. november 2018 kl. 8.30-17.30 i Ølgod Hallerne, Skolegade 18, 6870 
Ølgod.  
Kurset for frivillige finder sted onsdag d. 7. november 2018 kl. 18.00-20.30 i kantinen på Varde Rådhus, Bytoften 2, 6800 Varde. 
Der vil være aftensmad. 

Hvordan melder jeg mig som frivillig? 
Vi håber, du synes, det lyder spændende! Er du interesseret i at melde dig som frivillig – eller har du spørgsmål til projektet eller 
opgaven - så kontakt Mathias Heilesen fra Mandag Morgen mkh@mm.dk eller telefon 2990 1589. 
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Vil du være frivillig? 
 
VoresStemmer er et demokratiprojekt, der er udviklet af Tænketanken Mandag Morgen og gennemføres i et samarbejde mellem 
Mandag Morgen og Varde, Assens og Roskilde Kommuner. Formålet med projektet er at styrke den demokratiske samtale i Danmark 
og involvere flere borgere i det lokale demokrati.   

Som en del af projektet skal der afholdes et stort borgermøde i Varde Kommune. Her inviteres 5000 tilfældigt udvalgte borgerne i 
kommunen, og ambitionen er at 300-500 deltager. Borgerne inviteres til et heldagsarrangement, hvor de skal udvikle konkrete ideer og 
løsninger inden for et overordnet tema, som byrådet har valgt med input fra borgerne. Temaet for VoresStemmer*Varde er 
”Kommune i balance – geografisk, økonomisk og socialt”.  

Efter arrangementet arbejder en mindre gruppe borgere videre med de ideer og løsninger, som deltagerne på borgermødet i fællesskab 
bliver enige om at prioritere. De mødes 3 gange i løbet af december-januar og præsenterer afslutningsvis idéerne for byrådet og andre 
interesserede ved et arrangement i februar.  

Hvad er min opgave som frivillig? 
Til borgermødet er der brug for nogle engagerede frivillige, der er med til arrangementet og sikrer, at afviklingen forløber glat. Din 
primære opgave som frivillig er at hjælpe til med, at dagen bliver en succes: At få programmet og diskussionerne til at glide og gøre 
dagen til en god oplevelse for deltagerne. 

Du vil som frivillig bidrage med at løse en række konkrete opgaver i løbet af borgermødet.  

- Du skal hjælpe med at guide deltagerne rundt til de forskellige aktiviteter i løbet af dagen.  
- Stå til rådighed for spørgsmål og være klar til at hjælpe deltagerne igennem konkrete programelementer i løbet af dagen.  
- Der kan også opstå mindre, praktiske opgaver i løbet af dagen.  
- Det vigtigste, du skal kunne som frivillig, er at være imødekommende og åben overfor alle slags spørgsmål, der måtte opstå 

– og hele tiden være opmærksom på at invitere deltagerne indenfor i aktiviteterne og diskussionerne, så dagen bliver så 
produktiv som muligt. 

Hvad får jeg selv ud af at være frivillig? 
Udover at være med til en spændende og anderledes dag i demokratiets tegn, får du som frivillig et kursus i metoden, principperne og 
processen, der ligger bag VoresStemmer, samt konkrete redskaber til at hjælpe deltagerne igennem et gruppearbejde. Det drejer sig 
blandt andet om introduktion til den metode, som ligger bag borgermøderne. Metoden kaldes Open Space Technology. 

Du vil modtage lidt skriftligt materiale om projektet, borgermødet, metoden bag og de konkrete værktøjer, så du føler dig godt klædt 
på til dagen. Dermed får du som frivillig et grundigt indblik i en metode og nogle greb til facilitering, som du også kan bruge til 
planlægning og afvikling af eventuelle fremtidige arrangementer med mange andre formål. 

Der vil være fuld forplejning hele dagen og en hyggelig stemning, som du kommer til at mærke som frivillig. 

Hvor og hvornår er det? 
I Varde Kommune finder borgermødet sted lørdag d. 17. november 2018 kl. 8.30-17.30 i Ølgod Hallerne, Skolegade 18, 6870 
Ølgod.  
Kurset for frivillige finder sted onsdag d. 7. november 2018 kl. 18.00-20.30 i kantinen på Varde Rådhus, Bytoften 2, 6800 Varde. 
Der vil være aftensmad. 

Hvordan melder jeg mig som frivillig? 
Vi håber, du synes, det lyder spændende! Er du interesseret i at melde dig som frivillig – eller har du spørgsmål til projektet eller 
opgaven - så kontakt Mathias Heilesen fra Mandag Morgen mkh@mm.dk eller telefon 2990 1589. 
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